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El cinema ho ha mostrat impúdicament en diverses
ocasions: Whiplash, Birdman, El cigne negre. Si les
heu vistes, ja sabeu el pa que s’hi dona i fins a quin
punt es pot arribar a patir quan s’aspira a la perfec-
ció en alguna art escènica. Un patiment que pot ser
mental però també físic i que pot deixar-te paralit-
zat pel pànic o clavat per un pinçament de cavall.

I hi ha casos reals. No tot és pel·lícula. Hi ha mú-
sics que han hagut de deixar de tocar, actors que
han perdut la veu, ballarins apartats de l’escenari.
L’exigència és una arma de doble tall: necessària
per mantenir una disciplina de treball, també pot
ser un abisme.

Cal desterrar la creença que el dolor és indispen-
sable, que forma part del procés per interioritzar la
tècnica: no tot han de ser repeticions fins que surti
bé, no cal maltractar el cos. I aquí els professionals
de la fisioteràpia poden jugar un paper importantís-
sim. Hi ha molta feina a fer i els fisioterapeutes te-
nen la preparació necessària per fer-la. Tant el trac-
tament quan el mal ja està fet com la prevenció.

De fet, l’ideal seria que les companyies teatrals,
els grups de música i de dansa entenguessin que el
fisioterapeuta també ha de formar part de l’equip.

Un fisioterapeuta identificarà el problema a par-
tir de la simptomatologia que mostri l’artista, que
pot anar des de tremolors fins l’hipertonia muscu-
lar, passant per l’excés de sudoració, l’afonia, el pin-
çament o el bloqueig més brutal.

A partir d’aquí el professional de la fisioteràpia
avaluarà la metodologia de treball que ha utilitzat
l’artista i la seva consciència corporal, l’hi persona-
litzarà i l’hi adaptarà. L’objectiu: millorar l’experièn-
cia, buscar l’eficàcia a través de la tècnica que mi-
llor s’adapti a cadascú, i desterrar el dolor treballant
postures i estiraments. Menys tensió, menys fatiga,
cap dolor. Més coneixement corporal, millor rendi-
ment, millor posada en escena.
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La millor posada
en escena

BREUS
HOQUEI SOBRE PATINS. OK LLIGA

El Citylift Girona s’assegura la
continuïtat de Raül Pelicano
Girona. El Citylift Girona, que el curs vinent jugarà la
copa de la CERS per primera vegada en la seva histò-
ria, continua completant la plantilla del curs vinent i
ahir va anunciar la renovació del davanter Raül Peli-
cano, que ha estat el màxim golejador de l’equip en
l’OK Lliga amb 26 gols. Es tracta d’un jugador bàsic
en els esquemes de Ramon Benito i s’afegeix a la re-
novació del porter Jaume Llaverola. David Gelmà ja
va anunciar la seva marxa al Follonica i el club anun-
ciarà els noms dels reforços ben aviat, un dels quals
podria ser el torderenc Enric Torner (Forte). ■ La USAP tindrà un pres-

supost de 15,5 o 16 mi-
lions d’euros en la seva
temporada de retorn al
Top 14, segons les estima-
cions provisionals que el
president del club, Fran-
çois Rivière, va anunciar
en una entrevista al diari
L’Indépendant. L’equip de
Perpinyà era aquesta tem-
porada un dels més po-
tents en el Pro D2, amb 9,5
milions d’euros de pressu-
post, però en la màxima
categoria del rugbi francès
serà un dels més pobres i
quedarà lluny dels clubs
amb més mitjans, com el
Tolosa (32 milions) o el
Clermont d’Alvèrnia (31
milions). Rivière va deta-
llar d’on sortirien aquests
diners: 7 o 8 milions de pa-
trocinadors públics i pri-
vats, 3,5 de drets televisi-
us i mig milió de prima per
l’ascens. La quantitat res-
tant –entre 3,5 i 5 mi-
lions– provindria dels abo-
naments, les entrades i el
marxandatge.

Gir catalanista?
Rivière va desvelar que el
club estudia la possibilitat
d’atraure diners de la Ca-
talunya del Sud. No va es-
pecificar com, però aquest
moviment marca un canvi
radical en la manera com
ha dirigit el club des de la
seva arribada el 2013.
Amb l’anterior mandatari,
Paul Goze, la USAP va re-
forçar al màxim la seva

identitat catalana, però
Rivière, de poca sensibili-
tat catalana, en va esbor-
rar el rastre eliminant la
versió en català del web
del club i trencant els lli-
gams amb la Catalunya del
Sud, com ara els que s’ha-
vien establert amb el FC

Barcelona, gràcies als
quals la USAP va arribar a
jugar partits de les compe-
ticions europees a Barce-
lona.

El president del club ar-
lequinat també va anun-
ciar projectes per a la tem-
porada de retorn al Top

14, com ara la construcció
d’una àrea de restauració i
d’un saló presidencial, així
com un nou sistema d’en-
llumenat obligatori en el
Top 14. Per al 2021, el club
preveu estrenar un cam-
pus d’entrenament i for-
mació. ■

Rugbi. El club de Perpinyà estima reunir un pressupost d’uns 16 milions
d’euros, i no descarta obrir-se a la Catalunya del Sud per recollir-hi diners

La USAP ja treballa per al
seu retorn al Top 14
Marc Salgas
PERPINYÀ

El club es troba immers en
la configuració de l’equip
per a la temporada que ve.
La direcció tècnica té la in-
tenció d’incorporar una
dotzena de jugadors, qua-
tre dels quals ja són una
realitat. El club ha fitxat
dos talonadors. Un és Cyril
Deligny, provinent del Nar-

Els jugadors de la USAP, celebrant l’ascens al Top 14 a Perpinyà ■ USAP.FR

bona, que ha signat per una
temporada. L’altre és Manu
Leiataua, provinent de l’Avi-
ron Bayonnais, que s’incor-
pora per dues temporades.
Les dues incorporacions res-
tants, totes dues per dues
temporades, són les de l’ala
Eroni Sau, jugador de rugbi 7
de la selecció nacional de les

Illes Fidji, i el pilar Eric Sio-
ne, que prové del Castres.
La USAP també treballa
per fitxar el jugador de
Tsonga Sila Puafisi, una es-
trella del rugbi 7 que la
temporada passada va mi-
litar al CA Brive i que tam-
bé seria pretès pel Greno-
ble.
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La USAP ja ha fet quatre incorporacions

El Polo va fer oficial ahir el
retorn de Xavi Lleonart,
flamant campió de l’Euro
Hockey League la setma-
na passada amb el Bloe-
mendaal holandès. Lleo-
nart, que va marxar la
temporada passada de
l’entitat barcelonina, ja te-

nia el bitllet de tornada
pactat i ahir, coincidint
amb les renovacions del
català David Alegre i l’ar-
gentí Mati Rey, es va fer
oficial. Alegre i Rey, que fa
7 i 13 temporades, respec-
tivament, que vesteixen la
samarreta de l’entitat del
club de la Diagonal, conti-
nuaran com a mínim un
parell de temporades més

sent pals de paller de
l’equip de Carlos García
Cuenca.

Precisament, Alegre va
ser un dels protagonistes
de la presentació de la fi-
nal a quatre de la lliga que
es disputarà aquest cap de
setmana a les instal·la-
cions del Polo. “Encoratjo
la gent a venir perquè serà
un magnífic espectacle”,

va dir el capità barceloní,
que va defugir la condició
de favorit però va assumir
que quan vesteixes la sa-
marreta del Polo hi ha
“una responsabilitat”. Ja
s’han venut més de 800
entrades de les 1.500 que
espera vendre l’organitza-
ció en el primer esdeveni-
ment d’equips a Catalu-
nya en què es farà pagar
entrada a l’aficionat d’ho-
quei sobre herba. “Que ci-
tes així les organitzin els
clubs catalans és una
aposta segura”, va remar-
car Santiago Deó, presi-
dent de la federació espa-
nyola. ■

Hoquei sobre herba. El club anuncia les renovacions de David Alegre i
Mati Rey i el retorn de Xavi Lleonart el dia de la presentació de la final a quatre

Àlex Masana
BARCELONA

El Polo ensenya múscul


